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 الملخص باللغة العربية:

إلى التعرف عمى التوجه نحو القوة الاجتماعية في ضوء متغير  هدفت الدراسة
أنثى( لدى  -أنثى( والتعرف عمى الميكيافيمية في ضوء متغير الجنس )ذكر -الجنس )ذكر

إلى التعرف عمى طبيعة العلاقة بين التوجه نحو  هدفتعينة من طمبة جامعة الفيوم، كما 
( 874تكونت عينة الدراسة من )لذا . لدى عينة الدراسة القوة الاجتماعية والميكيافيمية

وتم تطبيق  ،طالبة  (252( طالب و )224طالب وطالبة من طمبة جامعة الفيوم، بواقع )
 ومقياس الميكيافيمية )إعداد الباحث(مقياس التوجه نحو القوة الاجتماعية )إعداد الباحث( 

 . عمى عينة الدراسة
الدراسة الارتباطي، وقد أشارت النتائج إلى -اعتمدت الدراسة عمى المنهج الوصفي 

فروق ذات دلالة إحصائية بين الذكور والإناث فيما يتعمق بالتوجه نحو القوة  وجود
فروق ذات دلالة إحصائية بين  وجودإلى  النتائجالاجتماعية لصالح الذكور، كما أشارت 

الذكور والإناث فيما يتعمق بالميكيافيمية لصالح الذكور، كذلك أشارت النتائج إلى أن هناك 
علاقة ارتباطيه دالة موجبه بين التوجه نحو القوة الاجتماعية والميكيافيمية لدى عينة البحث 

 اسة.وقدرة هذا المتغير عمى التنبؤ بالميكيافيمية لدى عينة الدر 
Abstract: 

The main purpose of the present study is to identify social 

power orientation for a sample of college students (Fayoum 

University) and its relation to gender (male-female), and to identify 

Machiavellianism for college students and its relation to gender 

(male-female), as well as identify the nature of relationship between 

social power orientation and Machiavellianism. The sample of the 

present study consisted of (487) college students, (228) male 

students and (250) female students.  Two measures were applied 

Social Power Orientation‎ scale: prepared by the researcher; and 

Machiavellianism ‎ scale prepared by the researcher. The researcher 

adopted the descriptive correlation and comparative approach. 



 Findings revealed that there are significant differences 

between male and female in the level of social power orientation in 

the favor of male. Also there are significant differences between 

male and female in the level of Machiavellianism in the favor of 

male. As well as there are positive correlation between social power 

orientation and Machiavellianism , as well as the ability of this 

variable to predict Machiavellianism for university students. 

 

 


